



Poll No. 165

Date: June 18, 2008

The most recent poll of the Palestinian Center for Public Opinion prepared by Dr. Nabil Kukali has revealed that:

- (83.0 %) of the Palestinians support at present the Palestinian-Israeli cease-fire.**
- (56.0 %) oppose the suicide bombings inside Israel.**
- (32.9 %) hold Hamas responsible for the schism of the authority between Gaza Strip and the West Bank, (15.5 %) blame Fateh for that.**
- (59.8 %) support the two-state solution as the favored solution of the Israeli-Palestinian conflict.**
- (54.3 %) are dissatisfied with the performance of the PA President, Mr. Mahmoud Abbas.**
- (89.8 %) oppose the waiver of the Right of Home Return.**

Beit Sahour – The Information Section:

In the most recent poll prepared by **Dr. Nabil Kukali**, conducted and published by the **Palestinian Center for Public Opinion (PCPO)** during the period from 25th May to 31st May 2008, a random sample consisting of (1051) Palestinian adults over 18 years old representing the various demographic specimen in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip, were face-to-face interviewed. The poll results unveiled that (83.0 %) of the Palestinian public support at present the Palestinian-Israeli cease-fire. **Dr. Nabil Kukali**, Director of the Palestinian Center for Public Opinion, declared that the most significant finding in this poll is that (56.0 %) of the Palestinians oppose at present the suicide bombings inside Israel and added that (32.9 %) hold Hamas responsible for the schism of the authority between Gaza Strip and the West Bank.

Dr. Kukali pointed out that the rate of the Palestinians supporting the holding of the PLC-elections has increased by (20.8 %) in comparison with a poll published in March 2007. Regarding the future of the Palestinian state, **Dr. Kukali** said that "a majority of the Palestinians (59.8 %), support the two-state solution as the favored solution of the Israeli-Palestinian conflict, and (30.4 %) believe that a bi-national state on the territories of the

whole historic Palestine would be the preferable solution. **Dr. Kukali** added: "in view of these results, we perceive that the Palestinian public opinion has remarkably shifted from the solution of "the secular democratic state" on the whole Palestinian territories to the acceptance of the two-state solution as to pull out Israel from the west Bank and Gaza Strip. **Dr. Kukali** also mentioned that "a vast majority of the Palestinians believe that a lasting solution with Israel would be impossible and impractical without a radical solution to the refugees' problem. Leaning on the results of this poll, we believe that a lasting, comprehensive and just peace will only be possible with the settlement of the refugees' issue.

A Palestinian – Israeli truce:

Responding to the question: "What's your attitude towards a Palestinian – Israeli truce at present?" (42.9 %) answered "I strongly support it", (40.1 %) "I somewhat support it", (9.0 %) "I somewhat oppose it", (6.3 %) "I strongly oppose it" and (1.7 %) answered "I don't know".

The suicide bombings:

(53.8 %) of the Palestinians are of the opinion that the suicide bombings harm at present the Palestinian national interests, whilst (40.7 %) think that these are of benefit and (4.5 %) declined to give an answer. Regarding the suicide bombings inside the Israeli territory, (56.0 %) are in favor of their halt at present, whilst (41.4%) are for their continuance and (2.6 %) hesitated to answer.

Deployment of multinational forces:

Responding to the question: "Do you support or oppose the deployment of multinational forces in Gaza Strip ?", (33.4 %) answered "strongly oppose", (26.7 %) "somewhat oppose", (24.0 %) "somewhat support", (10.3 %) "strongly support" and (0.4 %) answered "I don't know".

Elections of the Palestinian Legislative Council:

In regard to the question: "Do you support polling at present for a new Palestinian Legislative Council?" (42.9 %) answered "I strongly support", (32.6 %) "I somewhat support", (12.5 %) "I somewhat oppose", (11.2 %) "I strongly oppose" and (0.6 %) answered "I don't know".

Evaluation of the performance of the PA President:

(54.3 %) of the Palestinians are dissatisfied with the way Mr. Mahmoud Abbas is running his post as President of the Palestinian Authority, whilst (39.1 %) said that they are satisfied and (6.6 %) refused to respond to the question.

The PA Presidency Elections:

Responding to the question: "Do you support the holding of PA Presidency elections at present", (36.8 %) said they "strongly support that", (32.3 %) "somewhat support that", (19.0 %) "somewhat oppose that", (10.3 %) "strongly oppose that" and (1.6 %) answered "I don't know".

Regarding the question: "If new PA Presidency elections would be held now, and Mr. Mahmoud Abbas would candidate for Fateh, and Mr. Ismael Haniyyeh would candidate for Hamas. For whom would you vote?", (40.7 %) said "for Mahmoud Abbas", (18.6 %) "for Ismael Haniyyeh", (34.5 %) "wouldn't participate in the elections" and (6.2 %) answered "I don't know".

Responding to the question: "Should the two rivals, Mr. Marwan Barghouti for Fateh and Mr. Ismael Haniyyeh for Hamas, run the presidential elections, for whom would you vote?", (42.8 %) said "for Marwan Barghouti", (18.1 %) "for Ismael Haniyyeh", (34.0 %) "wouldn't participate in the elections" and (5.1 %) said "I don't know".

The peace negotiations with Israel:

With respect to the question: "Do you strongly support, somewhat support, somewhat oppose, or strongly oppose the peace negotiations between Palestinians and Israelis?", (24.5 %) said "I strongly support that", (49.6 %) "I somewhat support that", (13.2 %) "I somewhat oppose that", (12.3 %) "I strongly oppose that" and (0.4 %) answered "I don't know".

Responding to the question: "What are your expectations that the Israeli-Palestinian negotiations, which are initiated by Annapolis International Peace Conference, would succeed?",

Would these negotiations succeed or fail to end the occupation?", only (3.9 %) answered "will certainly succeed", (27.6 %) "may be they will succeed", (36.9 %) "may be they will fail", (30.1 %) "will certainly fail" and (1.5 %) answered "I don't know".

(61.9 %) of the Palestinians believe that the meetings between the President of the Palestinian Authority, Mr. Mahmoud Abbas, and the Israeli PM, Mr. Ehud Olmert, who is facing at the moment internal problems, are of no benefit, whilst (32.0 %) believe that they are of benefit, and (6.1 %) didn't respond to the question.

The preferable Solution to the Israeli-Palestinian Conflict:

(59.8 %) of the Palestinian public believe that the two-states option is the preferable solution to the Palestinian-Israeli conflict, whilst (30.4 %) believe that historic Palestine cannot be divided into two states. Subsequently, the bi-national state over the whole Palestine, in which

Palestinians and Israelis enjoy equal rights and representation quota, is the preferable one. (5.2 %) said that "there is no solution to the Israeli-Palestinian conflict" and (4.6 %) declined to respond to the relevant question.

The Refugees' Issue:

Responding to the question: "Do you believe that the Palestinians should be obliged to waive their right of home return in exchange for the establishment of an independent Palestinian state and the conclusion of a peace agreement with Israel ?", (89.8 %) answered "Palestinians shouldn't agree to that, even if the price would be the non-conclusion of an agreement with the Israelis", whilst only (6.8 %) said "Palestinians should agree to that", and (3.3 %) answered "I don't know".

Regarding the additional question: "Should the Palestinian leadership agree to the waiver of the Right of Home Return in exchange of the monetary compensation, would you accept or refuse that ?", (89.5 %) answered "I would refuse that", whilst only (7.3 %) said "I would accept that", and (3.2 %) answered "I don't know".

Who is responsible for the continuation of the schism of the Authority ?

Responding to the question: "According to your opinion, one year after the schism of the authority between Gaza Strip and the West Bank, whom should be held responsible for the continuation of this schism ? Is it Hamas or Fateh ?" (32.9 %) said "Hamas", (15.5 %) "Fateh", (41.6 %) "both of them", (6.9 %) "none of them" and (3.1 %) answered "I don't know".

Methodology of the Survey Study:

Mr. Elias Kukali, a staff member of the Research and Studies' Section at the **PCPO**, said that all interviews of this survey were conducted inside the respondents' homes, i.e. face-to-face during different working hours, at least 5 hours a day, including the evening time, in order to ensure proper representation of those sub-groups of the population, which would otherwise be difficult to reach and selecting one individual in each household using Last Birthday Method. The choices were taken from a total of (150) election sites, from which (110) sites are located in West Bank and (40) sites in Gaza Strip according to the distribution of the Central Election Commission. These election sites were randomly chosen by using the method of the simple random sample. These in turn were the beginning of the random sample choice made from those regions in accordance with **PCPO's** long experienced methodology.

Mr. E. Kukali has further established that the margin of error was (± 3.0 %) at a significance and confidence levels of (5%) and (95%) respectively. He added that the rate of the female respondents in this survey was (48.6%) against (51.4%)

male respondents. The distribution of the random sample between the Palestinian two major regions was (60.7%) in the West Bank, including East Jerusalem, and (39.3%) in Gaza Strip, and allocated as follows: (49.1%) for the towns, (32.4%) for the villages and (18.6%) for the camps.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892

Mobile: 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps

Poll No. 165
2008

Date: June 18,

في أحدث استطلاع للرأي العام الفلسطيني أعده الدكتور نبيل كوكالي جاء فيه:

- (83,0%) يؤيدون التهدنة الفلسطينية- الإسرائيلية في الوقت الحاضر.
- (56,0%) يعارضون العمليات الاستشهادية داخل إسرائيل.
- (32,9%) يحملون حماس مسؤولية انقسام السلطة، (15,5%) يحملون فتح.
- (59,8%) يفضلون صيغة الدولتين لحل النزاع الفلسطيني الإسرائيلي.
- (54,3%) غير راضين عن أداء رئيس السلطة الفلسطينية.
- (89,5%) يعارضون التخلي عن حق العودة .

بيت ساحور – الدائرة الإعلامية:

في أحدث استطلاع للرأي أعده الدكتور نبيل كوكالي ونشره المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO) وأجري خلال فترة (25 – 31 أيار-2008)، وشمل عينة عشوائية مكونة من 1051 شخصاً، يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية وقطاع غزة، أعمارهم فوق سن 18 عاماً، جاء فيه أنّ (83,0%) من الجمهور الفلسطيني يؤيدون التهدنة الفلسطينية- الإسرائيلية في الوقت الحاضر. وصرّح الدكتور نبيل كوكالي مدير المركز أن أهم ما جاء في هذا الاستطلاع أن (56,0%) يعارضون العمليات الاستشهادية في الوقت الحاضر. وأضاف أنّ (32,9%) يُحملون حماس مسؤولية انقسام السلطة. وأشار أن نسبة المؤيدين لإجراء انتخابات تشريعية قد ارتفعت بمقدار (20,8%) مقارنة باستطلاع سابق نُشر في شهر آذار في العام الحالي. وبخصوص مستقبل الدولة الفلسطينية قال الدكتور كوكالي "بأن أغلبية الفلسطينيين (59,8%) تؤيد حل الدولتين كحل مناسب للصراع الإسرائيلي - الفلسطيني وأن (30,4%) من الشعب الفلسطيني يعتقدون بأن دولة ثنائية القومية على كامل أرض فلسطين التاريخية هي الحلّ المفضّل بالنسبة لهم". وأضاف الدكتور كوكالي معلقاً على ذلك بقوله "أنه وبالنظر إلى هذه النتائج نرى أنّ هناك تحوّل جدير بالاهتمام للرأي العام الفلسطيني من حل " الدولة الديمقراطية العلمانية " على كامل أرض فلسطين التاريخية إلى القبول بحلّ الدولتين وذلك لتقوم إسرائيل بالانسحاب من الضفة الغربية وقطاع غزة ". وأردف الدكتور كوكالي قائلاً بأن " أغلبية ساحقة من الفلسطينيين تعتقد بأن حلاً دائماً مع إسرائيل سيكون مستحيلاً وغير عمليّ على الإطلاق بدون حلّ جذري لقضية اللاجئين". واستناداً إلى نتائج هذا الاستطلاع نعتقد بأن الحلّ الدائم والشامل والعاقل سيكون ممكناً فقط مع التسوية النهائية لقضية اللاجئين.

تهدنة فلسطينية-إسرائيلية:

وحول سؤال "ما هو موقفك من تهدنة فلسطينية-إسرائيلية في الوقت الحاضر؟"، أجاب (42,9%) أويدها بشدة، (40,1%) أويدها إلى حد ما، (9,0%) لا أويدها إلى حد ما، (6,3%) لا أويدها بشدة، (1,7%) أجابوا لا أعرف.

العمليات الاستشهادية:

يرى (53,8%) من الجمهور الفلسطيني أن العمليات الاستشهادية تضر بالمصلحة الوطنية الفلسطينية في الوقت الحاضر، في حين يرى (40,7%) منهم بأنها تنفعها، وتحتفظ (4,5%) عن إجابة هذا السؤال، وأيد (56,0%) وقف العمليات الاستشهادية داخل إسرائيل في الوقت الحاضر، في حين أيد استمراريتها (41,4%)، وتردد (2,6%) عن الإجابة عن هذا السؤال.

مسؤولية استمرار انقسام السلطة:

وجواباً عن سؤال "في نظرك، بعد مضي عام على استمرار انقسام السلطة بين غزة والضفة من يتحمل مسؤولية ذلك، حماس أم فتح؟"، أجاب (32,9%) حماس، (15,5%) فتح، (41,6%) الإثنين معاً، (6,9%) لا أحد. منهما، (3,1%) أجابوا لا أعرف.

أداء رئيس السلطة:

قال (54,3%) من الجمهور الفلسطيني بأنهم غير راضين عن الطريقة التي يدير فيها الرئيس محمود عباس وظيفته كرئيس للسلطة الفلسطينية، في حين قال (39,1%) بأنهم راضون، وامتنع (6,6%) عن إجابة هذا السؤال.

نشر قوات متعددة الجنسيات:

وحول السؤال "هل تؤيد نشر قوات متعددة الجنسيات في قطاع غزة أم لا؟"، أجاب (33,4%) أعارض بشدة، (26,7%) أعارض إلى حد ما، (24,0%) أؤيد إلى حد ما، (10,5%) أؤيد بشدة، (0,4%) أجابوا "لا أعرف".

انتخابات رئيس السلطة:

ورداً عن سؤال "هل تؤيد إجراء انتخابات لاختيار رئيس السلطة الفلسطينية في الوقت الحاضر؟"، أجاب (36,8%) أؤيد بشدة، (32,3%) أؤيد إلى حد ما، (19,0%) أعارض إلى حد ما، (10,3%) أعارض بشدة، (1,6%) أجابوا "لا أعرف".

وحول سؤال "لو أجريت انتخابات رئاسة جديدة للسلطة الفلسطينية، وترشح محمود عباس عن حركة فتح، وإسماعيل هنية عن حركة حماس، لمن ستصوت؟". أجاب (40,7%) محمود عباس، (18,6%) إسماعيل هنية، (34,5%) لن يشاركوا في الانتخابات، (6,2%) أجابوا بلا أعرف.

ورداً عن سؤال "لو كان التنافس على رئاسة السلطة الفلسطينية بين مروان البرغوثي عن حركة فتح، وإسماعيل هنية عن حماس، لمن ستصوت؟". أجاب (42,8%) مروان البرغوثي، (18,1%) إسماعيل هنية، (34,0%) لن يشاركوا في الانتخابات، (5,1%) أجابوا لا أعرف.

انتخابات المجلس التشريعي:

وجواباً عن سؤال "هل تؤيد إجراء انتخابات تشريعية فلسطينية جديدة في الوقت الحاضر؟" أجاب (42,9%) أؤيد بشدة، (32,6%) أؤيد إلى حد ما، (12,5%) لا أؤيد إلى حد ما، (11,2%) لا أؤيد بشدة، (0,6%) أجابوا "لا أعرف".

المفاوضات مع إسرائيل:

وحل سؤال "هل تؤيد بشدة، تؤيد نوعاً ما، تعارض نوعاً ما، أم تعارض بشدة مفاوضات السلام بين الفلسطينيين والإسرائيليين؟". أجاب (24,5%) أؤيد بشدة، (49,6%) أؤيد نوعاً ما، (13,2%) أعارض نوعاً ما، (12,3%) أعارض بشدة، (0,4%) أجابوا لا أعرف.

ورداً عن سؤال "ما هي توقعاتك لفرص نجاح المفاوضات الإسرائيلية - الفلسطينية التي أطلقها مؤتمر أنابوليس؟ هل ستنتج أم ستفشل في إنهاء الاحتلال؟". أجاب (3,9%) بالتأكيد ستنتج، (27,6%) ربما ستنتج، (36,9%) ربما ستفشل، (30,1%) بالتأكيد ستفشل، (1,5%) أجابوا لا أعرف.

ويرى (61,9%) من الجمهور الفلسطيني أن اللقاءات بين رئيس السلطة الفلسطينية محمود عباس ورئيس الوزراء الإسرائيلي إيهود أولمرت الذي يعاني من مشكلات داخلية بأنها غير مفيدة، في حين يرى (32,0%) بأنها مفيدة، ولم يجب عن السؤال (6,1%).

الحلّ المفضل للنزاع الإسرائيلي-الفلسطيني:

يرى (59,8%) من الجمهور الفلسطيني أن صيغة الدولتين هي الحلّ المفضل للنزاع الفلسطيني الإسرائيلي، في حين يرى (30,4%) أن فلسطين التاريخية لا يمكن تقسيمها إلى دولتين وبالتالي فإن الحلّ المفضل هو دولة واحدة ثنائية القومية في كل فلسطين يتمتع فيها الفلسطينيون والإسرائيليون بالتمثيل المتساوي، وقال (5,2%) بأنه لا يوجد حل للمشكلة، وامتنع (4,6%) عن إجابة هذا السؤال.

قضية اللاجئين:

وحول سؤال "هل تعتقد بأن يكون لزاماً على الفلسطينيين مقابل إقامة دولة مستقلة لهم وإبرام اتفاقية سلام مع إسرائيل، أن يتخلوا عن مطالبهم بحق العودة الذي لن توافق عليه إسرائيل أبداً؟"، أجاب (89,8%) يجب عليهم عدم الموافقة حتى لو أدى ذلك إلى عدم إبرام اتفاق، (6,8%) يجب على الفلسطينيين الموافقة على ذلك، و (3,3%) أجابوا لا أعرف.

ورداً عن سؤال "في حالة قبول القيادة الفلسطينية التخلي عن حق العودة واستبدال ذلك بالتعويض المالي هل ستقبل ذلك أم سترفض؟"، أجاب (89,5%) سأرفض ذلك، (7,3%) سأقبل ذلك، (3,2%) أجابوا لا أعرف.

السلام ما بين الفلسطينيين والإسرائيليين:

وحول سؤال "الآن فكر باتجاه المستقبل -عندما يصبح أطفالك بعمرك- هل تفكر بأنه سيكون آنذاك سلام بين الإسرائيليين والفلسطينيين؟"، أجاب (0,6%) حتماً، (15,0%) محتمل، (18,6%) ممكن، (29,9%) غير محتمل، (29,3%) قطعياً لا، (6,6%) أجابوا "لا أعرف".

نبذة عن الدراسة

وقال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء المقابلات جميعها في هذه الدراسة كافة داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (150) موقعا، منها (110) موقعا من الضفة الغربية و (40) موقعا من قطاع غزة. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت $(\pm 3.0\%)$ عند مستوى ثقة (95%)، وأضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذه الدراسة بلغت (48.6%) في حين بلغت نسبة الذكور (51.4%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (60.7%) من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (39.3%) من قطاع غزة. وأشار الياس كوكالي إلى أن توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (49.1%) مدينة، (32.4%) قرية، (18.6%) مخيم، ومتوسط عُمر العينة (33,5) سنة.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892

Mobile: 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps